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(Medlem af Inatsisartut Bendt B. Kristiansen, Inuit Ataqatigiit)  

Fra Siumut takker vi for medlem af Inatsisartut, Bendt B. Kristiansen, Inuit Ataqatigiits forslag. Vi 

skal hermed komme med følgende bemærkninger. 

Det kan ikke accepteres, at de børn og unge, som vi kalder vores fremtid er begyndt, at misbruge 

det euforiserende stof hash i så store mængder. Hvis det er vores status i samfundet, så kan det kun 

kaldes et stort nederlag. “Børnene er vores fremtid” er et slogan, der vajer på alle bannere på tværs 

af alle partier og ideologier, og vi har da også al mulig grund til, at skulle stå sammen om vore børn 

og unge. På denne baggrund støtter vi fra Siumut kampen imod dette misbrug, og vil være med til at 

finde skrappere midler, der også kan indvirke på familierne. 

“Landsstyrekoalitionen mener, at alle borgere har medansvar til at bidrage med velvære, psykisk 

og fysisk sundhed til familie, nære omgangskreds og samfundet igennem samarbejde.”
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Der er også tænkt på børnene her. Børnenes identitetsdannelse sker i deres omgivende miljø. Hvis 

børnene er benyndt, at foretage sig farlige handlinger, så er det forældrenes og de voksnes og alle os 

voksnes pligt, at rejse os i kampen mod dette fænomen. 

I henhold til Selvstyrets bekendtgørelse nr. 4, af 14. februar 2005, §7, stk. 2, så skal man vurdere 

muligheden for, at der iværksættes et samarbejde på tværs af forældre, lærere, pædagoger, 

tandlæger, hvilket skal vurderes af de lokale sundhedsmyndigheder. Socialforsorgen, pædagogerne 

og sundhedsfolkene kan efter en behovsvurdering tilknytte særlig fagkundskab eller ekspertise til at 

deltage i bekæmpelsen. 

I henhold til hjælp til børn og unge Forordningen nr. 1 af 15. April 2003, §6 stk. 3, så kan man 

såfremt, at barnets sundhedstilstand eller udvikling i det hele taget, tager grov skade eller er i fare -

hvis det skønnes nødvendigt - så kan kommunalbestyrelsen beslutte, at iværksætte nærmere 

undersøgelser uden, at de der har forældremyndigheden, eller barnet, også selvom det er fyldt 15 år, 

har godkendt dette. 

 

Under alle omstændigheder er det mærkbart, at der stadig er et stort behov, og at der mangler klare 

metoder og handlingsplaner. Der er her tale om, at et tværfagligt samarbejde er forudsætningen for, 
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at komme dette alvorlige problem til livs. Det er vores børn det drejer sig om, og vi har al mulig 

grund til at være bekymrede.  

Hvis vores diskussioner her i Salen ikke skal være tom snak, så er det nødvendigt, at de forskellige 

ressortområder opstarter et tværfagligt samarbejde. Selvom at vi glæder os til, at den nye lov om 

børnene bliver iværksat, så er dette forslag en anderledes øjenåbner, som vi må handle på. 

Derfor mener vi - helt på linje med forslagsstilleren - at hvis børnene har startet et misbrug af det 

euforiserende stof hash, så må vi efter vores mening, i samarbejde med kommune og skoler, hurtigst 

muligt planlægge behandlingstilbud. 

Naalakkersuisut har i deres svarnotat gjort opmærksom på, at man kan benytte sig af  “stepped 

care”, som er et behandlingstilbud til børn og unge, som har begyndende problemer med 

euroforisernede stoffer og hash. Da ingen heroppe kender denne metode, vil vi gerne opfordre 

Naalakkersuisut til, at give øget oplysning om denne behandlingsmetode. 

Vi ved godt, at det kan ske for alle og enhver, at man kommer til, at starte et misbrug af 

euforiserende stoffer. Det er ikke kun de socialt udsatte der bliver misbrugere, idet børn og unge 

også har en stor påvirkningsgrad på hinanden, hvorfor, at selv de velstillede familier kan rammes af 

dette problem. 

Vi vil derfor på denne baggrund og i enighed med forslagsstiller, opfordre Naalakkersuisut til 

hurtigst muligt, at iværksætte det nødvendige arbejde, der skal til således, at Naalakkersuisut kan 

fremlægge en handlingsplan på efterårssamlingen. 

Med disse bemærkninger ønsker vi, at forslaget videresendes til det respektive udvalg. Samtidig vil 

vi fra Siumut ønske udvalget et godt arbejde og takke af herfra. 

 

Laura Táunâjik 

Siumut 

 


